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  از مهم تريلن وظايف والدين در دين اسلام، تربيت 
فرزندان صالح است. حساسليت آموزش آموزه هاي 
ديني و اعتقادي فرزندان آنقدر زياد است كه پيامبر 
اعظم)ص( مي فرمايند: در بدو تولد نوزاد، نغمه توحيد 
با گفتن اذان و اقامه در گوش نوزاد زمزمه شود. ايشان 
در روايتي ديگر كه نشلان دهنده اهميلت آموزش و 
يادگيري در دوران كودكي اسلت، مي فرمايند: العلم 
في الصغر كالنقش في الحجر )آموزه هايي كه در كودكي 
به فرزندانتان مي دهيد، مانند كنده كاري و حكاكي در 
سنگ ماندگار است.( كتاب »شصت پرسش اعتقادي« 
به سؤالات اساسي كودكان در زمينه مسائل اعتقادي 
پاسخ مي دهد. سؤالاتي كه نويسلنده تاش كرده با 
بياني ساده و كودكانه به آنها پاسخ بدهد؛ سؤالاتي كه 
هر كودكي در دوره هاي مختلف سني، حتماً آنها را از 
پدر و مادر خود مي پرسد و گاهي ممكن است والدين 
را در ارائه جواب هلاي قانع كننده به كودكان كه هنوز 
به رشلد كامل عقلي و منطقي و استدلالي نرسيدند، 
مستأصل كند. سؤالاتي مثل خدا چه شكليه؟ چرا خدا 
رو نمي بينيم؟ خدا كجاست؟ پدر و مادر خدا كيه؟چرا 
بايد از خدا بترسيم؟ اگه نماز نخونيم، چي ميشه؟ چرا 
خدا بعضي ها رو به جهنم ميبره؟ چرا خدا شيطون رو 
آفريد؟ و پرسلش هاي ديگر كودكان درباره فلسلفه 
خلقت، تقديلر، مرگ و... كه حتي ممكن اسلت براي 
افراد بزرگسال هم مطرح باشند. »جوان« در گفت وگو 
با حجت الاسام سليدرضا طباطبايي، نويسنده اين 
كتاب كه بيسلتمين چاپ آن به تازگي منتشلر شده 
است، سلؤالاتي در رابطه با مسلائلي از جمله انگيزه 
تأليف، چگونگي احصاء سلؤالات اعتقادي كودكان و 
چگونگي به كار گيري لحن و زبان كودكانه در پاسخ به 

اين سؤالات را مطرح كرده است. 

مهم ترين ويژگي كله در اين كتاب به چشلم 
می خلورد، مختصلر و مفيد بودن پاسلخ ها و 
همچنين، سطح بندي مطالب براي مخاطب هاي 
مختلف است. انگيزه شلما از تأليف اين كتاب 

چيست؟
منشأ و ريشه تمامي معضلات بشري در دوري از خداست. 
مش��كلات ما به ويژه جامعه مس��لمين ك��ه اولين اصل 
ديني مان توحيد است، كم توجهي به خداست. بر اساس 
آنچه طي س��اليان متمادي كه به عنوان يك مش��اور در 
دانشگاه هاي مختلف كشور و نيز بر اساس دريافت هايي 
كه از حضور بزرگاني همچون آيت الله محمدتقي زاهدي، 
آيت الله بهجت، آيت حسن زاده آملي، آيت الله جوادي آملي 
داشته ام، ريشه مشكلات و راه نجات را در مسئله توحيد 
مي دانم. بنابراين چون ريش��ه مش��كلات و ريشه لذت ، 
آرامش ، موفقيت ها و رفع گرفتاري ها را در توحيد ديدم 
خيلي برايم اين مقوله مهم ش��د. از آنجاي��ي كه اگر قرار 
باشد كار توليدي بكنيم همانطور كه حضرت علي و امام 
صادق)ع( فرمودند: »عليك بالأحَداث« )بر ش��ما باد به 
جوانان و نوجوانان( به عنوان يكي از وجوه انگيزشي من در 
تأليف اين كتاب است. يكي ديگر از دلايل تأليف اين كتاب 
توسط بنده اظهارات استادم حضرت آيت الله زاهدي بود 
كه مي گفتند دوست داشتم تا يك كتابي در باب توحيد 
بنويسم تا همه افراد چه آناني كه حتي به مكتب و مدرسه 
نرفته اند و چه بچه ها و نوجوانان آن را بخوانند و بفهمند. 
به همين دلايل چند سال پيش كه براي انجام تبليغ در 
ايام ماه مبارك رمضان به كشور آلمان رفته بودم، به اين 
فكر مي كردم كه چه كار مي توانم بكنم كه هم به مطالبه و 
درخواست استادم عمل كنم و هم مفيد باشم؟ يك دفتر 
يك يورويي و يك قلم يك يورويي خريدم و مشغول نوشتن 
كتاب توحيد در سه سطح ذهني شدم. اين انگيزه اصلي من 

براي تأليف اين كتاب شد. 
هر چند اشاراتي به اهميت توجه و آموزش در 
دوران كودكي و نوجواني داشتيد اما علت اصلي 
مخاطب قرار دادن طيف كلودكان و نوجوانان 
آن هم پاسخگويي به پرسلش هايي با زمينه 
مسائل اعتقادي كه اتفاقاً حوزه بسيار حساس 
و پرسؤالي براي اين گروه هاي سني نيز است، 

چه عامل يا عواملي بود؟
چند وقتي علاقه مند بودم در سيس��تم آموزش��ي، نظام 
آموزش و پ��رورش به خاط��ر آموزش همي��ن آموزه ها 
مشاركت داشته باشم. آنجا به اين جمع بندي رسيدم كه 
اگر مي خواهيم كار ماندگار و درستي صورت بگيرد بايد در 
پايين ترين مقطع آموزش��ي كه همان اول ابتدايي است، 

متمركز شويم و كار كنيم. اين يكي از انگيزه هاي مهم من 
براي كار كردن در باب توحيد براي بچه ها شد. علت و انگيزه 
ديگري كه من براي انتخاب اين گروه هاي سني به عنوان 
مخاطبان كتابم داشتم همان حديث اميرالمومنين و امام 
صادق)ع( است كه مي فرمايند:»عليك بالأحَداث« ) بر شما 
باد به جوانان و نوجوانان(. از طرفي همانطور كه در مقدمه 
كتاب نوشتم حضرت رسول اعظم)ص( مي فرمايد:» علم 
در كودكي چون كنده كاري بر سنگ است« و نيز مي دانيد 
كه اسلام و پيامبر اصرار دارند كه تعاليم از همان ابتداي 
طفوليت با خواندن اذان و اقامه در گوش بچه شروع شود. 
مجموع اين عوامل براي من اين انگي��زه را ايجاد كرد تا 

مخاطب كتابم را كودك و نوجوان انتخاب كنم. 
عنوان كتاب »شصت پرسش اعتقادي« است. 
وجه تسلميه اين نامگذاري چله چيزي بوده 
اسلت ضمن اينكله بفرماييد چگونله و با چه 
معيار و ماكي اين 60پرسش را احصاء و انتخاب 

كرده ايد؟ 
واقعيت اين است كه اسم اوليه كتاب اين نبود بلكه اسمش 
»به س��ؤال هاي كودكان و نوجوانان راجع به خدا پاس��خ 
بدهيم« بود اما از آنجايي كه من اصرار داشتم اين اثر توسط 
انتشارات جمكران منس��وب به مسجد مقدس جمكران 
چاپ و منتشر شود، كار را به اين عزيزان دادم. ظاهراً آنها 
براي گرفتن مجوز كتاب با عنواني كه عرض كردم دوندگي 
زيادي كردند اما نتوانستند مجوز آن اسم اوليه را بگيرند. 
بعد از اين خودشان اسم كتاب را گذاشتند »شصت پرسش 
اعتقادي«. علت اين نامگذاري هم اين بود كه من در جايي 
از كتاب اشاره كرده بودم كه تقريباً به 60 پرسش اعتقادي 
پاسخ گفته شده در حالي كه اينجوري نبود! البته من اصرار 
داشتم توجه به لفظ خدا در عنوان كتاب گنجانده شود كه 
متأسفانه اينگونه نشد. چون من به 25سؤال عمده و اصلي 
نوجوانان)بدون احتساب زيرمجموعه هاي اين سؤالات ( 
راجع به خدا در سه سطح ذهني كه در جاهايي به چهار تا 
پنج سطح هم رسيده پاسخ داده بودم. اين نامگذاري با در 
نظر گرفتن سؤالات اصلي و جنبي كه در كتاب مطرح شده 

است، صورت گرفت. 

علت اصرارتان بر طبقه بندي محتواي كتاب در 
3سطح ذهني چه بود؟

دكتر پياژه در كتاب روانشناسي رش��د كودك، بچه ها و 
كودكان  را بر اس��اس دريافت آموزه ها به س��طوح علمي 
تقسيم كردند كه كار بسيار سنگين و پر هزينه اي هم بوده 

است. اين يقيناً با يك مش��كل جدي مواجه است كه ما 
نمي توانيم بگويم يقيناً كسي كه مثلًا پنج ساله است اين 
مقدار از مفاهيم را مي تواند دريافت كند و بفهمد؛ چراكه 
بعضي از پنج س��اله ها هس��تند كه به اندازه يك نوجوان 
15 س��اله درك و دريافت دارند و بالعكس. اين بود كه ما 
آمديم و سه س��طح ذهني را مورد هدف قرار داديم. الان 
هم در حال نگارش كتابي در مورد امام زمان)عج( هستم 
كه با همين رويكرد سطح بندي ذهني مخاطبان در حال 

نگارش است. 
آيا اين كتاب به زبان هلاي ديگري هم ترجمه 

شده است؟
از ناشر محترم ش��نيدم كه اين كتاب در بعضي كشورها 
ترجمه و در بعضي كشورها مسابقه اي بر اساس آن ترتيب 
داده شده است. البته اسامي اين كشورها را ناشر محترم 
قرار بود به بنده هم اعلام كند كه متأسفانه تا كنون اتفاق 
نيفتاده اما اصل اين مسئله را كه ترجمه آن منتشر شده 

است، اطلاع دارم. 
رسليدن به لحن و زبان كلودك و نوجوان هم 
تبحر مي خواهد هم تخصص، شما چطور به اين 

لحن و گفتار واصل شده ايد؟
 اولاً تش��كر می كنم از ش��ما چون فكر نمي كردم با اين 
آمادگي با من تماس گرفته باشيد چون نشان مي دهد 
كه كتاب را مطالع��ه كرده ايد و اين باع��ث اميدواري و 
انرژي گرفتن بيشتر نويسنده مي شود. يك روايتي داريم 
از معصوم كه مي فرمايند كسي كه فرزند دارد بايد بچه 
بش��ود. در انتقال مفاهيم به بچه ها باي��د زبان كودكان 
را فهميد و دريافت كرد. اين يك بخش از الزامي اس��ت 
كه تكليف مي كند. وقتي قرار اس��ت ب��ا بچه ها برخورد 
داشته باش��يم بايد مثل آنها فكر كنيم. در روايات داريم 
كه مي فرمايند با مردم به اندازه عقولشان برخورد كنيد. 
يكي از دلايل و الزام دومي كه من س��طح ذهني را مورد 
هدف قرار دادم و بحمدالله موفق هم بوده همين روايت 
شريف است. الزام سوم من تجارب من طي جلسات بسيار 
متعددي بود كه تلاش مي كردم مباحث توحيدي را در 
جلسات مختلف به بانوان و كودكان ابلاغ كنم و يكي هم 
اين است كه خداوند متعال اين روحيه و توان را به بنده 
داده كه در انتقال مفاهيم قدري موفق بودم و به اصطلاح 
امروزي ها كودك درون يا همان ذهن پوياي كودكانه من 

بسيار فعال است. 
براي تأليف اين اثر با اساتيد حوزه روانشناسي 

كودك هم مشورت و هم انديشي داشته ايد؟
من در تمام 50 و اندي سالي كه از خدا عمر گرفته ام به 
واسطه اينكه از جمله مبلغين حوزه نمايندگي ولي فقيه 
در دانشگاه ها  بودم، زمينه اي شد تا با انسان هاي بزرگي 
آشنا بشوم. استادهايي كه در حوزه روانشناسي كودك 
و آموزه هاي توحي��دي كار كرده بودن��د و من هم تمام 
دريافت هايم از اين بزرگواران را در ذهن داش��تم. مثلًا 
يكي از اين بزرگواران مي گفتند كه با بچه هاي شش يا 
هفت س��اله هرگز از مقوله جهنم حرفي نزنيد. هر چند 
در ابتدا من منتقد اين حرف بودم اما بعدها در اثر كسب 
تجربه و مهارت هاي بيشتر به درستي حرف ايشان ايمان 
آوردم. خُب اين يكي از آن دسته آموزه هايي بود كه من 
طي س��اليان زياد از استادهاي ديگر كس��ب كردم و در 
تأليف اين كتاب آنها را به كار بستم. يكي كتابي هم در 
مورد آموختني هايي در رابطه با خدا نوش��ته است.يك 
خانم خارجي هم داش��تم  كه قبلًا مطالعه كرده بودم  و 
كمك هاي زيادي براي نوش��تن اين اثر به من كرد و از 
طرفي از مشاور بسيار خوب و عزيزي كه يك زماني شاگرد 
خودم بود و امروز يك روانشناس خيلي خِبره شده اند به 
اس��م آقاي گلزاري كه خيلي هم س��رآمد هستند و نيز 
جناب آقاي دكتر احمد زارعي كه شخصيت انديشمندی 
هستند، كمك گرفته ام. در كل عرض كنم اين كتاب را 
تنهاي تنها در بلاد غريب و با كم��ك آموزه هايم از اين 
عزيزان و فقط با يك دفتر و قلم تأليف كردم. من در آلمان 
آنچه را كه به صورت دستنويس مي نوشتم براي دختر و 
پسرم در ايران مي فرس��تادم و آنها آن نوشته ها را تايپ 
مي كردند و موقعي كه به ايران برگشتم به نشر جمكران 
براي چاپ و انتشار سپردم. من براي هر كدام از پاسخ هاي 
سؤالات چند بيت شعر سرودم كه پاسخ به هر سؤال را با 
زبان و لحني كودكانه در آنها گنجانده ام. مشكل اساسي 
در جامعه ما بحث دوري و كم دانستن در مورد مباحث 
توحيدي است و اميدوارم كه اين اثر توانسته باشد بخشي 
از پرسش هاي اين حوزه را كه ممكن است براي كودكان 

و نوجوانان پيش بيايد، پاسخ داده باشد. 

انتقلال  و  فرهنگ سلازي  ظرفيلت  كارتلون 
دارد.  را  ملردم  عملوم  بلراي  مفاهيلم 
بهرام عظيمي، عضو هيئت داوران نخستين جشنواره ای 
كه با موضوع گردشگري برگزار مي ش��ود،  با بيان اين 
مطلب درباره اينكه مردم چقدر با كارتون ارتباط برقرار 
مي كنند و تا چه حد مي توان مفاهيم را از اين طريق به 
آنها انتقال داد، گفت: كارتون يعني تصويري كه فانتزي 
و طنز اس��ت و يك موضوعي را بي��ان مي كند. در ميان 
هنرها، خصوصاً هنر هاي تجسمي، كارتون تنها هنري 
اس��ت كه هر كس��ي با هر سطح س��وادي و با هر سني 
مي تواند با آن ارتباط بگي��رد و مفهومش را درك كند. 
وي ادامه داد: كارتون و كاريكاتور ي��ك هنر عامه فهم 
است و به همين دليل صد ها سال است كه در روزنامه ها 
از كاريكاتور و كارتون استفاده مي شود؛ به اين علت كه 

در كنار يك مت��ن يك تصوير مي آيد كه ش��ايد خيلي 
جاها اين تصويري كه در يك فريم كش��يده مي ش��ود، 
كل مطلب يك صفحه روزنامه را در خودش جاي دهد. 
كاريكاتور و كارتون هنري است كه مردم دوستش دارند 
و با آن ارتباط برقرار مي كنند و به اين دليل كه به طنز 
ربط دارد از ديدنش خوشحال مي شوند، لذت مي برند. 
عظيمي درباره ظرفيت هاي اس��تفاده از كارتون براي 
فرهنگ سازي در حوزه گردش��گري بيان كرد: به نظرم 
كارتون در حوزه گردش��گري كاربردهاي فراواني دارد. 
زماني كه ما صحبت از گردشگري مي كنيم، مفاهيمي 
از طبيعت و مكان مد نظرمان هس��تند. اگر طبيعت را 
كنار بگذاريم، بس��ياري از اماكني كه مردم براي سفر و 
تفريح به آنجا مي روند، جاهايي مثل هتل و نمايش��گاه 
است. مثلًا در كش��ور خودمان در ايام عيد نوروز وقتي 

مردم به يك شهر ديگر سفر مي كنند، به نمايشگاه هايي 
كه در آن ش��هرها برگزار مي ش��ود نيز مراجعه و از آثار 
بازديد مي كنند. معمولاً در اين ايام در شهرهاي مختلف 
چندين نمايشگاه برپا مي شود كه يكي از اين نمايشگاه ها 
مي تواند نمايشگاه كارتون و كاريكاتور باشد. البته هتل ها 
هم مستثني نيستند. در خيلي از هتل ها هم مي توان از 
اين ظرفيت استفاده زيادي كرد. هتل ها جاهايي دارند 
مثل رس��توران ها و راهروها كه هر روز م��ردم در آنجا 
تردد دارند و مي توان در اين فضاها و حتي در اتاق ها از 
كارتون ها استفاده كرد. وي اظهار كرد: من در بسياري 
از هتل هاي خارجي ديده ام كه به جاي اينكه يك تابلو 
از منطقه يا يك نقاشي در اتاق بگذارند، از يك كارتون 
استفاده كرده اند. اين بهره گيري از كارتون ها خصوصاً در 
تركيه و چين خيلي زياد و جالب است، چون مردم خيلي 

راحت با اين هنر ارتب��اط برقرار مي كنند، پس مي توان 
در يك جاهايي از اين ظرفيت اس��تفاده كرد. مش��اور 
هنري جشنواره ليليوم مازندران بيان كرد: همچنين در 
نمايشگاه ها و جشنواره هايي مثل همين ليليوم مازندران 
كه به هتلداري و گردشگري مي پردازد، مي توان از آثار 
كارتون اس��تفاده كرد. اين قبيل نمايشگاه ها مي تواند 
در هر جاي��ي و در هر فرصتي برپا ش��ود. اتفاقاتي مثل 
گردشگري و تفريح معمولاً با حضور خانواده ها مي افتد 
و وقتي افراد در سفرها با خانواده هايشان به نمايشگاهي 
بروند كه همه مي توانند موضوعش را بفهمند يا به راحتي 
در موردش صحب��ت كنند، مي توان با خيل��ي از موارد 
شوخي كرد و خيلي از مس��ائل و مشكلات را با كارتون 
بيان كرد، بنابراين كارتون خصوصاً در گردشگري نقش 

بسيار مهم و بزرگي دارد. 

يكلي از اسلاتيد بزرگلوار مي گفتند كه 
با بچه هاي شلش يا هفت سلاله هرگز از 
مقوله جهنلم حرفي نزنيد. هلر چند در 
ابتدا من منتقد اين حرف بودم اما بعدها 
در اثر كسب تجربه و مهارت هاي بيشتر به 
درستي حرف ايشان ايمان آوردم. خُب اين 
يكي از آن دسته آموزه هايي بود كه من طي 
ساليان زياد از استادهاي ديگر كسب كردم 
و در تأليف اين كتاب آنها را به كار بسلتم

»شصت پرسش اعتقادي« 
تبيين آموزه هاي توحيدي به زبان كودكانه است 

گفت وگوي »جوان« با حجت الاسام سيدرضا طباطبايي، نويسنده كتاب »شصت پرسش اعتقادی« 
مصطفيشاهكرمي

گفتوگو

نشست »نقدي بر جشلنواره هاي بين المللي شعر 
فجلر« با حضلور دبيلران دوره هلاي مختلف اين 
جشلنواره و جمعي از شلاعران و اهالي فرهنگ و 
ادب شب گذشلته، به صورت مجازي برگزار شد. 
محمود اكرامي فر، دبير علمي پنجمين جشنواره شعر 
فجر در نشست نقدي بر جشنواره هاي بين المللي شعر 
فجر با بيان اينكه نبود »شيوه نامه« مشخص و ثابت از 
جمله انتقاداتي بود كه توسط فعالان جشنواره شعر فجر 
در سال هاي گذشته مطرح شد، گفت: جشنواره شعر 
فجر به دليل اينكه اساسنامه و شيوه نامه ثابتي نداشت و 
شوراي سياستگذاري آن هم متغير بود و هر سال عوض 
مي شد، حركت زيگزاگي داشت و مسير مستقيمي را 
طي نكرده اس��ت؛ به طوري كه تقريباً هر سال شيوه 

انتخاب افراد فرق داشت. 
او با بيان اينكه شايد نداشتن نظرسنجي و اثرسنجي 
يكي ديگر از آسيب هاي جشنواره شعر فجر بود، يادآور 
شد: در حال حاضر سهم شعر از جوايز خيلي كم شده 
است. پيش از اين، ما در حوزه شعر، جوايزي مانند كتاب 
سال، كتاب فصل و جش��نواره كتاب اولي هاي شعر را 
داشتيم كه برگزار مي شد و برگزيدگان آن نيز توسط 
ارشاد مورد تجليل قرار مي گرفتند. اما در حال حاضر 
همه اين جشنواره ها در جشنواره شعر فجر خلاصه شده 
و اين جشنواره را مي توان در واقع انتخاب كتاب سال 

شعر در نظر گرفت. 
 ورود طيف هاي مختلف، شوكت شعر انقاب 

را بالاتر مي برد
در بخشي ديگر عبدالجبار كاكايي، دبير هشتمين دوره 
از جشنواره شعر فجر به اين نكته اشاره كرد كه جشنواره 
شعر فجر كه هر ساله با حضور ش��اعران فارسي زبان 
برگزار مي ش��ود، هرچند توانسته خلأهاي موجود در 
اين حوزه را برطرف كند و موجب همدلي فارسي زبانان 
و معرفي چهره هاي جديد به جامعه فارسي زبانان شود، 
اما نتوانسته همچون جشنواره فيلم فجر يا جشنواره 
موسيقي فجر جايگاه خود را در ميان عامه مردم بيابد. 
او در اين نشست ضمن تأكيد بر اين نكته كه جشنواره 
شعر فجر بايد محل اعتماد همه طيف هاي ادبي، فارغ 
از ديدگاه هاي سياسي باشد، گفت: نداشتن شيوه نامه 
يكي از مشكلات جشنواره فجر است. همين امر سبب 
مي شود كه سياستگذاري ها تغيير كند؛ به طوري كه 

ارزيابي ها از قطعه شعر به كتاب رسيد. 
او با بيان اينكه جش��نواره ش��عر فجر باي��د همانند 
جشنواره هاي مشابه در حوزه فيلم و موسيقي، دايره 
جغرافيايي خود را گسترده تر كند، ادامه داد: جشنواره 
بايد همه طيف هاي ادبي كش��ور را ج��دا از اختلاف 
در بينش ه��ا و نگاه هاي سياس��ي در ب��ر بگيرد. اگر 
جشنواره ش��عر فجر بتواند بس��تري براي همگرايي 
همه جريان هاي ادبي باشد، مي تواند پر سر و صدا و 

تأثيرگذار باشد.  
كاكايي با بيان اينكه در هش��تمين دوره از جشنواره 
ش��عر فجر س��عي كرديم كه حركت هاي��ي را در اين 
زمينه آغاز كنيم، افزود: به همين منظور تلاش ش��د 
تا طيف هاي مختلف ادبي را وارد سياستگذاري كنيم، 
اتاق فكر تشكيل داديم، گفت وگوهايي صورت گرفت، 
اما بعد جنجال هاي رس��انه اي كه معمولاً حواش��ي 
برنامه هاي فرهنگي است، شكل گرفت و نگذاشت اين 
جشنواره شكل بگيرد. اميدوارم به اين بينش برسيم 
كه همه طيف هاي ادبي اين كش��ور، تمام كساني كه 
كتاب هايشان در قفس��ه هاي كتاب اين كشور فروش 
دارن��د و اهل فكر مي خرن��د و مي خوانند، احس��اس 
كنند كه اين جش��نواره، جشنواره آنهاس��ت و در آن 

شركت كنند. 
دبير هشتمين دوره جشنواره شعر فجر با بيان اينكه 
ما از بچه هاي انقلاب سال 57 هستيم، اضافه كرد: نگاه 
من در حوزه شعر معاصر، توسعه دادن نظر و ايده است. 
فكر مي كنم با اين كار مي توان اعتبار و ش��وكت شعر 

انقلاب را بالاتر برد. 
 جشنواره به شدت سلير نزولی را طی كرده 

است
محمدمهدي عبداللهي، از شاعران كشور نيز در ادامه 
اين نشس��ت با اش��اره به برخي حواش��ي ايجاد شده 
طي دوره هايي از برگزاري جش��نواره شعر فجر گفت: 
متأسفانه سطح جش��نواره ش��عر فجر به عنوان يك 
رويداد ب��زرگ فرهنگی و ملی در س��ال های اخير به 
شدت س��ير نزولی را طی كرده است. جشنواره ای كه 
می بايست ويترين شعر انقلاب و از همه جهات نسبت 
به جش��نواره های ديگر متمايز باشد، می بينيم كه در 

دوره اي ف��ردی را برمی گزيند كه نه ش��اعر بوده و نه 
شعری برای انقلاب داش��ته است. اميدواريم به زودی 
شاهد پياده سازی منويات امين شعر انقلاب در مورد 

شعر انقلاب در اين جشنواره باشيم. 
او ادامه داد: چه بخواهيم چ��ه نخواهيم، بايد از طريق 
جشنواره شعر فجر، شاعرانی)از هر طيف سياسی( را 
به جامعه معرفی كنيم كه برای انقلاب، ش��هدا، امام 
و  دفاع مقدس ش��عر گفته ان��د. اميدواري��م با درايت 
برگزاركنندگان پاي ضد انقلاب به جمع اين جشنواره 

باز نشود. 
عبداللهي همچنين در ادامه بر شفاف سازي در چرايي 
انتخاب دبيران جشنواره تأكيد و تصريح كرد: يكی ديگر 
از نقدهای بنده به جشنواره شعر فجر، غيرشفاف بودن 
انتخاب دبير و اعضای هيئت داوران اس��ت. اين ايراد 
جدی است كه روند انتخاب دبير و اعضاي هيئت علمي 
جشنواره شعر »فجر« بهتر است كه اينقدر پشت صحنه  
و بر اساس تشخيص ش��خص وزير نباشد. بايد در اين 
زمينه از شاعران، استادان دلسوز، اهالي قلم، منتقدان و 

تشكل هاي ادبي و شعري نظرسنجي شود. 
ما به عنوان شاعران كش��ور يكدفعه متوجه می شويم 
كه تصميم آقاي وزير در اين مورد بر اين بوده و معمولاً 
هم در اين جور انتخاب ها هيئت علمي و هيئت داوران 

تكراري انتخاب مي شوند. 
 پيشنهاداتي براي برگزاركنندگان جشنواره 

شعر فجر
عبدالرحيم سعيدي راد، از شاعران كشور نيز در ادامه 
صحبت هاي اكرامي فر بر كم رونق شدن جشنواره شعر 
فجر طي س��ال هاي اخير اش��اره و اضافه كرد: من در 
چند دوره اول عضو ش��وراي سياستگذاري شعر فجر 
بودم و چند دوره داور و دو بار ني��ز به عنوان برگزيده 
اين جشنواره تجليل شدم. از زماني كه كتاب هاي شعر 
بررسي مي ش��ود، هيچ گاه نه براي سياستگذاري و نه 
داوري حضور نداشته ام. تا قبل از آنكه كتاب هاي شعر 
بررسي شود، با برگزاري شعر فجر در كشور شور و شوق 
برپا مي شد اما در سال هاي اخير بي رونق و شايد خنثي 
برگزار مي شود.  اي كاش بررسي كتاب هاي شعر يكي از 

بخش هاي اين جشنواره بود. 
او با بيان اينكه جشنواره فجر به عنوان يك رويداد عظيم 
فرهنگي بايد در همه شهرها برگزار شود، تصريح كرد: 

بايد برندگان شهرستاني انتخاب و معرفي  و برندگان هر 
شهر در استان داوري   و در نهايت برندگان استان ها به 
تهران معرفي شوند و برندگان استاني در تهران داوري   
و در نهايت برگزيدگان كشوري معرفي شوند. ضمن 
اينكه در هر شهر و هر استان از پيشكسوتان آن شهر و 

استان تقدير شود. 
س��عيدي راد به تجليل از ديگر دست اندركاران چاپ 
كتاب هاي شعر اشاره و اضافه كرد: بجاست كه از ميان 
ناشران كتاب هاي ش��عر هم داوري و ارزيابي صورت 
گيرد و ناشران استاني و كش��وري معرفي و انتخاب 
ش��وند. حتي مي توان انجمن هاي ش��عري شهرها و 
اس��تان هاي مختلف را نيز از اين منظر بررسي كرد و 

مورد تقدير قرار داد. 
 جايزه كم ارزش جشنواره را برند نمي كند

غلامرضا كافي، استاد دانشگاه ش��يراز و شاعر، در اين 
نشس��ت يكي از دلايل عدم معرفي اين جش��نوراه را 
برگزاري جشنواره هاي همس��و، هم عرض و هم ارج با 
جشنواره شعر فجر در كشور مي داند. او ضمن اشاره به 
اين نكته گفت: سطح نه چندان متعالي جايزه آن، حتي 
از نظر مادي، آن را به برند تبديل نكرده است      كه اگر اين 
جشنواره برند مي شد، جبران ميزان جايزه هم مي شد. 
او ادامه داد: به جاي گام بندي و افزايش سطح سالانه و 
تنوع گونه هاي آن، سالانه ذوقي متفاوت به كار گرفته 
مي شود و سامان يكسان و رويه اي واحد تاكنون در كار 
نبوده است. مرز زمان در جايزه مشخص نيست و به نظر 
مي آيد بايد در آفرينش روز و روزآمد و در مفهوم معاصر 
مطرح باشد كه نيست.  دست كم در قسمت »درباره 

شعر« اين گونه نيست. 
اين استاد دانشگاه ش��يراز يادآور شد: بهتر است مثل 
سينما و جشنواره فيلم فجر، به زيرمجموعه هاي متعدد 
تقسيم شود  تا هم ابهت كار بهتر شود، هم جزء نگرانه تر 
بتوان انتخاب كرد و هم كار انتخاب ها دقيق تر صورت 
گيرد. داوري هم به تعارف توزيع گرفتار اس��ت؛ بدين 
معني كه به برخي اشخاص و بعضي شهرها حتماً بايد 
بهره و حصه اي برسد. از تجربه هاي گذشته، به دليل 
تغيير دبير  نيز گاه فاصله افتادن بين سنوات  به خوبي 

استفاده نمي شود. 

شعر

محمود اكرامي فر در نشست »نقدي بر جشنواره هاي بين المللي شعر فجر« عنوان كرد

حركت زيگزاگي شعر فجر
ناشی از نداشتن شيوه نامه مشخص است

كاكايي: شعر فجر بايد بستري براي همگرايي همه جريان هاي ادبي باشد

بهرام عظيمي: كارتون تنها هنر همگانی است! هاديعسگري
گزارش


